
un Ruotsin valtiopäivät 1800-luvun  
keskivaiheilla päätti rakentaa uuden rauta-
teiden runkoverkon, oli se kauaskantoinen 

 päätös. Rautateiden rakentaminen kesti useita 
vuosikymmeniä, mutta ei yhdetkään uudet  
valtiopäivät ole asettaneet kyseenalaiseksi 
päätöstä rakentaa rautatieverkkoa ennen kuin  
viimeinen naula Inlandsbanan osalle lyötiin 1937. 
Sen jälkeen ei tapahtunut paljon mitään, rautateitä 
ajettiin alas ja suuret satsaukset tehtiin  
tieverkon rakentamiseksi. 1980-luvun lopussa 
 muodostettiin Banverket ja investoinnit rauta-
teiden infrastruktuuriin alkoivat jälleen saada 
vauhtia. Ensimmäinen kymmenvuotissuunnitelma  
käsitti investointeja rautateihin yli 10 miljardin 
kruunun arvosta kymmenelle vuodelle. Tämän  
jälkeen on pitkän aikavälin investointisuunnitelma 
tarkistettu joka neljäs vuosi. Lisää rahaa ja  
useita kohteita on lisätty, ja viimeisin suunnitel-
ma sisältää useiden satojen miljardien kruunujen 
arvosta investointeja.

Mutta kuten Jens Möllerin artikkelista tässä  
lehdessä käy ilmi, on kohteita myös vedetty pois 
suunnittelusta. Muut Pohjoismaat ovat seuran-
neet Ruotsia pitkän aikavälin rautatieinvestointien 
suunnittelussa, nyt viimeksi Suomi, joka on tehnyt 
ensimmäisen 12-vuotisen liikennesuunnitelman. 
Rautateiden rakentaminen ottaa aikansa. 

Kysymys ei ole yksinomaan itse rakennusajasta, 
vaan myös työstä monine vaiheineen - suunnitel-
mia, projektien suunnittelua ja muutakin, mikä 
johtaa siihen, että aika alusta uudelle investoinnille 
usein ylittää 10–15 vuotta. Tässä on tietenkin eroa 
maiden välillä johtuen erilaisesta lainsäädännöstä. 
Pohjoismaat tarvitsevat rakennetun rautatieinfra-
struktuurin, ei vähiten vähentääkseen ympäristön 
kuormitusta ja varmistaakseen niin kansallisten 
kuin kansainvälisten matkojen ja kuljetusten  
saavutettavuutta.

Ottaen huomioon, että investointihankkeet  
kattavat useita vaalikausia, ei voi olla järkevää tai 
taloudellisesti perusteltua säätää liian paljon  
päätettyjä suunnitelmia aina uuden hallituksen 
myötä. Kohteet, jotka on nostettu pitkän aikavälin 
suunnitelmiin ovat mukana yhdestä syystä:  
rataverkon kapasiteettia on tarpeen lisätä. Ne sillo-
iset päättäjät, jotka 1800-luvun puolivälissä uskal-
sivat ottaa kantaa uuden rautateiden runkoverkon 
rakentamiseen, tekivät sen tulevaisuuteen katsoen. 
Tämän päivän investoinnit on tehtävä vastaamaan 
nykyisiä tarpeita, mutta myös  
täyttämään liikennetarpeet meidän lapsillemme  
ja lastenlapsille.

Tulevaisuuden investoinnit

MIKAEL PRENLER
Päätoimittaja
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Framtida investeringar
är Sveriges riksdag i mitten av 1800-talet 
beslutade att bygga ett nytt stamnät av 
järnvägar var det ett långsiktigt beslut. 

Järnvägsbyggandet sträckte sig över många decen-
nier, men ingen ny riksdag ifrågasatte beslutet att 
bygga ut järnvägsnätet fram till sista spiken i  
Inlandsbanan som slogs i år 1937. Sedan hände 
inte så mycket, järnvägar lades ned och de stora 
satsningarna skedde på vägnätets utbyggnad.

I slutet av 1980-talet bildades Banverket och  
investeringarna i järnvägens infrastruktur bör jade 
åter ta fart. Den första tioårsplanen omfattade  
investeringar i järnvägar för 10 miljarder kronor 
under tio år. Därefter har den långsiktiga  
investeringsplanen reviderats vart fjärde år. Mer  
pengar och fler objekt har tillkommit, och den  
senaste planen omfattar investeringar för flera 
hundra miljarder kronor. Men som framgår av 
Jens Möllers artikel här i tidningen, har objekt 
även lyfts ur planen. 

De övriga nordiska länderna har följt efter  
Sverige med sina långtidsplaner för järnvägs-
investeringar, nu senast Finland som har upprättat 
sin första trafiksystemplan.

Att bygga järnvägar tar tid. Det är inte enbart 
själva byggtiden, utan också arbetet med detalj-
planer, projektering med mera som leder till att 
tiden från ax till limpa för ett nytt investerings-
objekt inte sällan överstiger 10–15 år. Här skiljer 

det sig naturligtvis mellan länderna beroende på 
olika lagstiftning.

De nordiska länderna behöver en utbyggd järn-
vägsinfrastruktur, inte minst för att minska miljö-
belastningen och säkerställa såväl nationella som 
internationella resors och transporters tillgänglig-
het. Mot bakgrund av att investeringsprojekten 
omfattar flera mandatperioder, kan det inte vara 
rimligt eller ekonomiskt försvarbart att rucka  
alltför mycket i beslutade planer varje gång det 
blir en ny regering. Objekt som lyfts in i flerårs-
planerna sker av en orsak: det finns ett behov av 
att bygga ut kapaciteten i järnvägsnätet.

De framstående beslutsfattare som i mitten av 
1800-talet vågade ta ställning för att bygga ett nytt 

stomnät av järn vägar 
gjorde det med sikte 
på framtiden. Dagens 
investeringar måste 
göras för att klara  
 dagens behov, men 
också för att till-
godose transport-
behoven för våra barn 
och barnbarn.
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Långsiktiga investeringsplaner 
skapar förutsättningar för en 
utvecklad tågtrafik.
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NJT tar i detta nummer upp 
den långsiktiga infrastruktur-
planeringen och redogör för 
resultatet av tidigare planer. 
Läs också om den inter-
nationella järnvägsunionen 
(UIC) och dess utveck- 
ling genom 100 år.  
I både Danmark och  
Finland genomförs kam-
panjer riktade till ungdomar 
att de inte ska riskera livet, 
både i spår och nära  
kontaktledningar. 

Trevlig läsning!


